
govarja ustanovitev nižje realke v Idriji in podaja jako prak
tičen načrt, kako naj se uredi ta realka, da bo odgovarjala 
krajevnim idrijskim razmeram. Legatova izvajanja so tako 
temeljita, da bi ne bila mogla nižja realka niti po petdesetih 
letih dobiti bolj spretnega in bolj unetega zagovornika. Za

raditega navajam Legotovo poročilo doslovno. 
Glasi se: 

»K točki prvi. Kar se tiče razlogov, ki dokazujejo po

trebo, da se ustanovi nižja realka na glavni šoli v Idriji, hoče 
podpisanec navesti nastopne misli, na katere bi se bilo treba 
ozirati, in katere podpirajo omenjeni predlog: 

V celi kronovini kranjski je samo ena nižja realka, 
namreč v Ljubljani, ki pa je prenapolnjena in v katero se 
ne more sprejeti noben učenec več; ta okolnost jasno go

vori za ustanovitev še druge podobne šole, do katere nima 
lahko kak kraj na Kranjskem več pravic, kakor baš Idrija, 
kajti: 

1. Ni noben kraj na Kranjskem razen Ljubljane tako 
obljuden kakor imenovano rudniško mesto, kjer znaša šte

vilo duš nad 4500. Pač je nekaj župnij z enako velikim šte

vilom duš, toda prebivalci so raztreseni daleč okrog po rav

nem in po hribovju; zaraditega število šolskih otrok, ki bi 
se mogli prideliti sredi župnije nahajajoči se šoli, niti od 
daleč ne dosega tolikega števila kakor v Idriji, kjer je pre

bivalstvo koncentrirano v okrožju dobre četrt ure. 
2. Pri obstoječih razmerah je malo upanja, da bi si mogli 

otroci rudarjev na drug način služiti svoj kruh kakor njih 
starši, namreč z rudarstvom, pri čemer bi pa bila otrokom 
jako koristna višja izobrazba, da bi bili s časom sprejeti med 
nadzorniško, rudniško osobje, ali da bi vsaj dosegli pazniško 
mesto, si tako ustanovili boljše življenje in bi ne bili pri

morani, opravljati izključno opravila navadnih rudarjev. 
3. Poleg tega bi bilo v resnici škoda, ako bi se ne 

ponudila prilika nadaljne izobrazbe baš idrijski mladini, med 
katero je razmeroma mnogo odličnih talentov, kar dokazuje 
lepo število vrednih mašnikov med višjim in nižjim duhov

ništvom, ki so izšli iz tega prebivalstva. Ker idrijski mla

dini vsled revščine ni mogoče, drugod si prisvojiti višje 
izobrazbe, tedaj bi ji bilo pač jako ustreženo, ako bi se ji 
omogočilo, da bi v domačem kraju pohajala izobraževalen 
zavod, na katerem bi si mogla razširiti svoje duševno ob

zorje. Ako je bila želja po takem zavodu že doslej uvaže

vanja vredna in posebno primerna, je sedaj še tembolj, ker 
se je opustila dosedanja manipulacija pri čiščenju rude, kjer 
je dobilo posla vedno precejšnje število dečkov, ki ga pa 
odslej ne bodo več dobili. Vsled tega pa bodo imeli sedaj 
priliko, brez gotovega dela leno postopati in se udati zgodaj 
različnim strastem, ki izvirajo iz lenobe. Nekateri dečki, ki 
še v prejšnjem času niso mogli biti takoj sprejeti zaradi 
prevelikega števila, so tri, tudi štiri leta pohajali tretji razred, 
toda naposled z majhnim pridom, ker so misleč, da jim je 
že vse znano, premalo trudili in ker so se dolgočasili pri 
ponavljanju enih in istih predmetov. Predmeti, ki bi se učili 
na nižji realki, bi vsled mika novosti provzročili mnogo

stransko zanimanje, ukaželjnost bi se vzbudila in mladina 
navajala k marljivosti, od katere bi potem žela blagodejne 
sadove. (Dalje.) 

Spisal prof. Makso Pirnat. 
(Dalje.) 

Krajni šolski nadzornik v Idriji se je na ta migljaj od 
strani ordinarijata obrnil dne 18. aprila 1. 1850. na ravnatelja 
Legata s pismeno prošnjo, naj mu ta v posebnem poročilu 
razloži svoje mnenje o nastopnih dveh točkah: 

a) kateri so razlogi, ki govorijo za ustanovitev ome

njene dvorazredne nižje realke v zmislu knezoškofijskega or

dinarijata, in sicer z ozirom na krajevne idrijske razmere, z 
ozirom na duševno nadarjenost in na obisk šolo pohajajočih 
otrok; 

b) zaznamujejo naj se predmeti, ki bi se poučevali v 
teh dveh letnikih s posebnim ozirom na rudarstvo; koristno 
bi bilo pozvedeti, kateri predmeti se poučujejo na ljubljanski 
nižji realki. 

Sicer pa naj blagovoli ravnatelj sploh vse navesti, na 
kar bi se moralo v tej šolski zadevi (namreč pri ustan ovitvi 
nižje realke) ozirati. Za svet je krajni nadzornik v tej stvari 
tudi vprašal učitelja Mihaela Putreta. 

Na omenjeni dve vprašanji je ravnatelj Karol Legat v 
daljšem poročilu odgovoril dne 10. julija istega leta. To po 
ročilo je sestavljeno jako skrbno; Legat v njem iskreno za— 

Pripravniški tečaj v Idriji. 


